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Kmenová porada 
Rybitví 20. – 22. května 2005  

 
 

Program 
Pátek (20. 5.) ���� prezentace, ubytování ���� večeře ���� zahájení br. Köhler ���� informace 
br.Richter, Stránský ���� přijetí programu ���� vyznamenání ���� zprávy kraj. zpravodajů. 
Sobota (21. 5.) ���� snídaně ���� slavnostní zahájení ���� slovo hostů (město, NJ, SO) ���� zamyšlení 
���� slavnostní předání osvědčení OČK ���� situační zpráva náčelníka ���� zprávy a informace 
členů UNOS a předsedy HKJ ���� souhrn a zhodnocení činnosti krajů. ���� oběd ���� vycházka do 
Lázní Bohdaneč ���� část procházka po Rybitví s pí starostkou ���� rozprava v koutech (aktivity 
kmene dospělých, začlenění kmene dospělých, humanitární a charitativní činnost, 
juniorizace kmene dospělých) ���� večeře ���� závěry z pracovních koutů ���� promítání fotografií 
z kmenového sněmu a Vatikánu ���� diskuse všech o všem ���� večerka. 
Neděle –(22. 5.) ���� snídaně ���� webové stránky kmene dospělých ���� „Cesta k vrcholu“ pro 
dospělé ���� ukončení kmenové porady. 

Zasedání Sboru nositelů Zlaté syringy. Senior sboru svolal zasedání. Byla předána Zlatá 
syringa in memoriam br. Pavla Petrů, převzala ji manželka Václava Petrů – Vendy. 
Druhou Zlatou syringu předal senior v doprovodu br. J. Chládka br. E. Štáflovi – Kaajovi 
v H. Brodě.  

Zahájení porady. Pando vyloudil na polnici Skautské ideály, náčelník přivítal hosty, 
starostku obce Rybitví paní Naďu Hubáčkovou, náčelník chlapeckého kmene br. Zdeňka 
Prančla – Wabiho (Wabiiguna), hlavního kapitána vodních skautů Vlad. Cvrčka – Vezíra. 
Poté zazněla junácká hymna. Vladislav Jech – Kamzík přednesl malé zamyšlení na motto  
„Dobrý vozka umí obrátit“. Br. Smeták - Rykitan přečetl Jestřábovo poselství.  
Starostka Rybitví, paní Naďa Hubáčková nás přivítala slovy: „Naše obec nemá kostel, ale 
máme muzeum a máme znak“. Z projevu zazněla sebedůvěra. „První doklad z r. 1377 od 
Karla  IV a  nedávno nalezená listina z r. 1244 o Blatnici a opidu Bohdaneč.  

Br. Miroslav Kubát - Sir za Svojsíkův oddíl přednesl zdravici přečetl zajímavou stať 
z publikace  „Poesie ostnatých drátů“ od exilového skauta br. Fr. Jos. Bláhy. obroda 
oslovení „vůdce“.  

Vezír oslovil poradu originálně: „páni bratři, paní sestry“ (půjčeno od Sienkiewicze) a 
promluvil na téma skauting je hra. Ukončil opět svérázně „Přišel jsem „mezi nás“ ne, mezi 
vás), chtěl bych upozornit na sutečnost, že dnešní vůdcové již vedou své oddíly 15 let, 
nejsou to proto žádní nováčci, jsou to zkušení vůdci, to štěstí jsme my neměli. Chci 
zakončit heslem vlčat „Naší snahou nejlepší buď čin“.  

Br. Slavíček předal dekrety OČK OS členům instruktorského sboru LŠ OS.  

Zpráva o stavu kmene. Úplná zpráva bude přílohou zápisu z kmenové porady. Ze zprávy 
stručně vyjímám: Náčelník kmene OS � připoměl program a průběh kmenového sněmu 
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konaného ve dnech 22. – 24. 10. 2004 v Kutné Hoře � seznámil účastníky s přijatým 
Programovým prohlášením novým náčelnictvem kmene jako základním dokumentem pro 
činnost v příštím období. Především se v něm deklarovalo, že : „Skauting je jen jeden, 
proto jsme a nadále chceme být spolu s mladou generací skautů v naší společné organizaci 
Junák – svaz skautů a skautek ČR“. V materiálu je definována služba, která je míněna jako 
služba celému hnutí: � práce s mládeží – výchovná, fyzická, organizační � vytvářet veřejné 
mínění o skautingu a Junáku � starat se o historii.  

Dále poradu seznámil s novinkami: � s novým krojovým předpisem Junáka, který 
legalizoval náš modrý šátek � připravovaným Organizačním řádem, který řeší začlenění 
kmene dospělých v rámci Junáka � o začlenění Historické komise Junáka do našeho 
kmene � o předběžném navázání spolupráce našich webových stránek s roverskými 
webovými stránkami. Smyslem je, aby se roveři a oldskauti navzájem informovali o své 
činnosti. a přijali skauting jako životní styl. � Stručně seznámil s  Chartou přijatou 
XI. valným sněmem Junáka v Třebíči. 

Závěrem řekl: Činnost členů našeho Junáka je rozmanitá a nelze ji postihnout v jejím 
celém rozsahu ani v tomto projevu. Osobně bych chtěl poděkovat všem bratrům a sestrám, 
kteří nezapomněli, že letos je 60. výročí ukončení II. světové války, a že v řadě míst 
upořádali akce připomínající skautský odboj a nezapomněli ani na ty, kteří položili za naši 
svobodu své životy. Nevím samozřejmě o všech, tak připomínám alespoň organizátory 
Ivančeny, bratru Unkasovi za televizní vystoupení, za výstavu ve Vyškově, za vydání 
sborníků, odhalené pamětní desky, za články v novinách a další akce, které připomněly a 
uctily památku bojovníků proti německému fašismu. Dnešní doba a dnešní mladí lidé 
potřebují připomínat historii. 

Zajímavosti z krajů. Krajští zpravodajové OS ve svých informacích byli velmi věcní a 
struční a dokonce plně nevyužili čas pro ně vymezený a byli za to náčelníkem pochváleni. 
Z jejich zpráv vyjímám několik událostí a zajímavostí:  

� (MS)připravuje neoficiální Lesní školu pro Harcery � v pořadu TV o Ivančeně vystoupil 
br. M. Gurecký – Uncas � (OL) byla založena kronika kmene dospělých � (JM) vyhlásil 
úspěšnou akci jeden den ve skautských krojích � v Brně realizovali soutěž světlušek a 
vlčat pro oldskauty � (Vysočina) uspořádali tradiční akce na Orlovech a výstup na 
Melechov � (PA) uspořádali hvězdicovou výpravu do Dolní Dobrouče � (UL) Okresy 
Lovosice, Ústí n. Labem velmi dobře spolupracují v rámci jakési Polabské aliance � (KV) 
proběhla vzpomínková akce na pracovní tábor Eliáš (PZ) upořádal jamboree bez hranic, na 
videozáznamu byla vidět krása i síla skautingu vyzařující z pochodujících skautů � (JČ) 
z hlubin se vynořili staří vodáci a zakládají klub OS � v Písku vzniká nový Junior klub 
� (ST – západ) proběhlo úspěšné čistění toků � (Pha) má 705 členů.  

 

Zpravodajové náčelnictva kmene dospělých 

Zahraniční. Od kmenového sněmu, konaného v říjnu loňského roku, se s naší účastí 
uskutečnily dvě mezinárodní oldskautské akce:  Grossarl a Krakov. Nejdůležitější událost 
letošního roku, 24. světová konference ISGF, proběhne od 12. do 17. 6. v norském 
Lillehammeru. Z našeho kmene je na ni delegován zahraniční zpravodaj, který bude při 
hlasování zastupovat i Slovenskou gildu. V říjnu nás ještě čeká tradiční, již 9. česko-
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polsko-slovenské setkání, tentokrát v polských Katowicích. Účast na dalších evropských 
oldskautských akcích jsme museli z finančních a časových důvodů odříci. Podrobně 
v příloze zápisu kmenové porady.  
Výchovný. Se věnoval úvaze kontinuity skautování po celý život. Závěrem oznámil 
projednané doporučení NOS. Dlouho se táhnoucí příprava Víkendové lesní školy OS měla 
být definitivně uzavřena. Po velmi „bojovné“ rozpravě, kdy značná část přítomných 
obhajovala školu přes všechny obtíže přece jen konat, došlo k obratu, a škola byla 
usnesením posunuta do příštího roku. NOS doporučuje proto letošní školu odvolat a 
vážným zájemcům uspořádat na podzim speciální „lesní (postgraduální) kurz“ (v souladu 
s  Řádem pro výchovu…, kapitolou 17) se zaměřením na moderní digitální technologie, 
s výhledem na VLŠ, která by navázala v roce 2006. Vzniklou časovou rezervu je třeba 
využít k řádné přípravě VLŠ v přiměřeně přizpůsobené formě. (přijato: 6:0:0) 

Tiskový.  Podal informaci o probíhající přípravě červencového čísla Kmenových novin. 
Upozornil na to, že bude možné články, které dojdou po uzávěrce a ty, které nebylo možné 
publikovat pro omezený rozsah současně s Kmenovými novinami na webových stránkách 
kmene dospělých. Seznámil přítomné se základními pravidly publikování na těchto 
stránkách. V Krakově požádali Polští „old“ harceři o pravidelném zasílání Kmenových 
novin.  

Historická komise Junáka. Br Müller požádal o obnovení funkce zpravodaj pro historii a 
dokumentaci. Splněné jednorázové úkoly 1947, pro výstavu Vyškov. HK má 8 členů, 
10 konzultantů, 5 externích spolupracovníků, výzva k zájemcům o spolupráci s HK 
některou z forem. 

Z jednání pléna 

Volná tribuna s náčelníkem Junáka. Byla velmi pestrá: � vyprávění o Intercampu 
v Holandsku, � rozprava k Organizačnímu řádu, návrh vyvěšen na internetu, 
� vyhodnocení Strategie do 2005, bude na internetu, � o kroji, � o větší pozornosti 
výchově, � žádost RS nosit získané odznaky i na zádech (šerpy, ponča), � spolupráce 
s ostatními sk. org. � problematika Svojsíkova oddílu, � udělování čestných let. Bratr Wabi 
odpověděl uspokojivě na všechny vznesené dotazy.   

Rozprava pléna byla věnována především nedostatkům v činnosti kmene. Dotazy byly 
z většiny odpovězeny, náměty a požadavky byly zaznamenány s tím, aby se jimi mohlo 
postupně zabývat náčelnictvo.   

Z koutů - tradiční diskusní program k aktuálním aspektům života kmene bylo rozděleno 
do čtyř témat. Účastníci postupně prošli všemi kouty. Podrobné záznamy z diskuse, které 
budou využity v práci NOS. Pro informaci uvádím nejzávažnější názory a návrhy.   

Aktivity kmene dospělých (vedli Adamec, Skřivan) � podpora a účast na nových i 
tradičních akcích � spolupráce s tiskem(různé zkušenosti) � regionální tisk i televize 
vezmou spíše hotový článek nebo šot než pozvání k natáčení nebo tiskovou zprávu 
� pomoc při veřejných akcích. � Získávání archiválií od kronikářů a pamětníků 
� archivovat (Ústř. skaut. archiv (ÚSA) dodnes nefunguje!) � Spolupráce s mladšími 
kmeny � Životní styl, chováme se k sobě lépe než neskauti? Dáváme osobní příklad?  
Podrobná zpráva bude zavěšena na webových stránkách kmene dospělých.  
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Začlenění kmene dospělých (vedli Köhler, Polák, Stránský, Cvrček) � úvodem seznámil 
br. Ondřej Polák- Kasař s navrhovanou úpravou organizačního začlenění kmene do hnutí 
Junáka, aby bylo vyhověno požadavkům ze strany WOSM a WAGGS. Změna by 
spočívala v úpravu NOS na zvláštní organizační jednotku. Tato úprava by měla zajistit 
zachování současného organizačního uspořádání kmene. Z diskuse vyplynuly obavy, zda 
nebudou návazně na tuto případnou změnu požadovány další úpravy a zda nedojde 
k nepříznivým změnám, např. v rozpočtu kmene. Součástí rozpravy bylo mnoho dotazů, 
většina jich byla zodpovězena, na některé bude možné získat odpovědi až po případné 
organizační změně. Kmen byl vyzván, aby spolupracoval při tvorbě návrhu Organizačního 
řádu Junáka. Br. Cvrček seznámil účastníky se změnami, které po organizačním 
uspořádání vyplynuly pro Kapitanát vodních skautů na ZvOJ a vodáky.  
Humanitární a charitativní (vedli Kaprálková, Wolf) � Nejčastější způsob ve spolupráci 
s ostatními kmeny jsou finanční sbírky (Květinový den, Tříkrálové sbírky, Bílá pastelka, 
příspěvky na Adventní koncert). Jde o akce vyhlášené jinými občanskými sdruženími či 
různými nadacemi. Věcné sbírky (šatstvo, potraviny) jsou organizovány výhradně v rámci 
Charity či podobných instituci. Typicky vlastní oldskautskou akcí je výroba panenek 
KIWANIS, panenek pro UNICEF. Mezi další akce členů kmene dospělých patří návštěvy 
seniorů, dárcovství krve, adopce na dálku, záchrana a ochrana kulturních památek a 
přírody. Významná účast byla i na akcích spojených s pomocí postiženým záplavami a 
tsunami.  
Juniorizace kmene dospělých (vedli Fišera, Matýsek) Hlavní překážkou širší juniorizace 
je nízká úroveň komunikace, nedostatek vzájemných informací i neochota vstupu pro 
věkový rozdíl. Přispět ke zlepšení by mohlo: � vytváření povědomí, že skauting nekončí 
v roverském věku � zlepšit vzájemnou informovanost RS a OS � podporovat vznik 
mladých klubů, � podporovat mladé kluby v jejich činnosti � podporovat vytváření 
dobrých podmínek pro tyto kluby. Je nutné se vyvarovat: � formálních snah o převod 
klubů do třetího kmene � nevnucovat klubům názory a program praktikovaný kluby OS 
� neprosazovat spolupráci za každou cenu � družinový systém v klubech se většinou nejeví 
jako řešení. Ke sblížení vzájemných vztahů by mohlo dojít při spolupráci mezi webovými 
stránkami roverů a kmene dospělých, se záměrem zlepšit vzájemnou informovanost těchto 
věkových skupin.  
V souvislosti s „juniorizací“ pravděpodobně dochází k pomalému zlepšení věkové skladby 
kmene, naznačuje to i snižování věkového průměru kmene (1999 50,3 roků; 2000 49,5; 
2004 49,15).  

Zmíněné materiály, Programové prohlášení a Charta Junáka, jsou v příloze zápisu kmenové porady  

Závěry. Porada proběhla hladce a v dobré pohodě, přispěli k tomu jak účastníci, tak 
vedení porady. Doprovodné programy prohlídka Rybitví, Lázní Bohdaneč, promítání 
fotoalba z návštěvy Říma mons. Radkovského na volbě papeže a videozáznamů 
ze západočeského skautského jamboree bez hranic a přehlídky historické vojenské 
techniky na oslavách 60. výročí osvobození Plzně americkou armádou všechny velmi 
zaujaly. 

Poděkování. Náčelnictvo OS děkuje ORJ Pardubice a pardubickým oldskautů za výběr a 
zajištění místa konání, které se nám všem velmi líbilo. Skautkám z Lázní Bohdaneč za 
doprovod po pozoruhodnostech jejich obce. Personálu středního stavebního učeliště za vzorně 
poskytnuté služby a starostce Rybitví za péči a pozornost naší poradě.  


